
 Çocuğ unuzla kural ve sınırları o nceden belirlemeli ve bunları belirlerken: 
 Neyin "yapılmaması" gerektiğini değil 

neyin "yapılması" gerektiğini anlatın. Dilinizi olumluya çevirmek çocuğ un da ku-rala uyma isteğ ini artırıp onu motive ede-cektir. Sizi de su rekli sınırlayan, kızan ebe-veyn konumundan kurtaracaktır. 
 Tutarlı olun. Yapılması istenilen davra-nışa anne‐baba beraber karar vermeli ve uyğulamalıdır. Eğ er bir kural bazen kesin uyğulanılıyor bazen esnetilebiliyorsa bu çocuk için kafa karıştırıcı bir mesaja do nu -şu r. Bu durum ebeveynin yetkinliğ ine ğo lğe du şu rdu ğ u  ğibi kural‐sınır koymayı ğenel anlamda da ğu çleştirir. 

 Onu o nceden hazırlayın. Alış‐verişe çıkma-dan ya da misafirliğ e ğitmeden o nce çocuğ a konuşulan kuralları tekrar hatırlatmak ola-sı krizleri enğelleyebilir. Bunu ona dikte etmek yerine, kendisinin so ylemesini iste-yin. Bu çocuğ un davranışı içselleştirmesini kolaylaştıracaktır. 
 Olumlu davranışı ödüllendirin. Çocuğu-nuzu ğu n içinde takip edip, isteklerini erte-leyip, kurallara uyduğ u durumlarda onu 
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so zel olarak ya da ku çu k o du llerle o du llendirin. 

 Model olun. Uyğulanan kural ve yasakların inandırıcı olması için anne‐babanın da bunlara uyuyor olması çok o nemlidir. 
 Kriz anlarında sakin olun. Çocuğunuz koyu-lan kurallara rağ men, yine bir tutturma davranışı serğilediğ inde sizin soğ ukkanlı davranmanız o nemlidir. Ağ lamasını ya da o fkesini ğidermek için istediğ ini yapmak yerine; onu sakinleştirip ya da sakinleşmesini bekleyip onunla konuşun. Duyğusunu anladığ ınızı ifade edin, ağ ladığ ında ya da bağ ırdığ ında "onu anlamanızın zorlaştığ ını ve bu şekilde davrandığ ında istediğ i şeyi ğerçek-leştirmenizin mu mku n olmadığ ını" sakin bir şe-kilde anlatın. Sizin sakinliğ iniz çocuğ unuza ğeçe-cektir ve anlaşıldığ ını hisseden çocuk daha kolay sakinleşir. 
  Kararlı olduğunuzu hissettirin. İstenilen dav-ranışı anlatırken "lu tfen, rica etsem, yalvarırım" ğibi so ylemler yerine, kararlı ancak sert olmayan bir ses tonu ile , ".......yapmanı bekliyorum" deyin. Bo ylece çocuğ unuz sizin kararlı ve yetkin oldu-ğ unuzu ğo recektir. 
 Davranışının sonucunu yaşatın. Sakin ve tu-tarlı tavırlarınıza rağ men çocuğ unuzun istenilen davranışı yapmayı reddettiğ inde davranışının sonucunu yaşayacağ ı duruma yine o fkelenmeden sakin bir şekilde yo nlendirin. "Bu şekilde ağ ladı-ğ ın/bağ ırdığ ın için ne istediğ ini anlamakta zorla-nıyorum ayrıca isteklerini ağ layarak dile ğetirdi-ğ inde bunu yapamayacağ ımızı konuşmuştuk, bu yu zden eve do nu yoruz." Diyerek davranışının sonucunu yaşamasını sağ layın.       Çocuğ unuzu dinleyin. Kural koyarken ya da bir davranışın yapılmasını isterken çocuğ unu-zun da fikrini almanız istenilen uyğulamaların benimsemesi için o nemlidir.  

 

ARTVİN REHBERLİK 
VE ARAŞTIRMA  

MERKEZİ 



Yaşamının ilk 3 yılında istekleri anne‐baba tarafından eksiksiz olarak yerine ğetirilen çocuk, 3 yaş sonrasında da eskiden olduğ u ğibi du rtu  ve isteklerinin anında yerine ğeti-rilmesini ister. U stelik bu do nemde çocukların ilği alanları ve keşfetme duyğularının artmasıyla orantılı olarak talepleri fazla-laşır ve bu durum kimi zaman ebeveyni zor durumda bıraka-cak "tutturma" dav-ranışına yol açabilir. Bu do nemde; dışarı-ya çıkma, istediğ i bir oyuncağ ın alınması, parktan eve ğelmek istememe vb. durum-larla sık sık karşı karşıya kalan ebe-veynler çocuklarının bu tutumları karşı-sında kendilerini çaresiz hissedebilirler. Hatta çocuğ un duyğu-sal ve sosyal ğelişimine zarar vermemek, ar-kadaşları karşısında mahcup olmaması ya da ev dışında yaşanan bir "tutturma" davranışın-da çevreden ğelebilecek tepkileri du şu nerek ellerinden ğeldiğ ince çocuğ un isteklerini yeri-ne ğetirmeye çalışabilirler. Oysa bu durum anne‐babayı zor durumda bırakan bu davra-nışın pekişip, çocukta alışkanlık haline ğelme-ye başlamasına neden olabilir. 

Oysaki çocukların okul o ncesi do nemde olduğ u ği-bi, her yaş do neminde kurallara ve sınırlandırılma-ya ihtiyacı vardır. Kural ve sınırların olması çocu-ğ un kişilik ğelişimine katkıda bulunur, onu dış du n-yaya daha hazır hale ğetirir. Çu nku  dış du nyada, kreşte, yuvada, okulda uyulması ğereken kurallar ve sınırlar vardır. Bu disiplin çocuğ a ebeveyn tara-fından erken yaşlarda verilirse çocuk içinde bulana-cağ ı sosyal ortamlarda kendisini daha rahat hisse-der. Tabi ki okul o ncesi do nemdeki çocuklar her ne ka-dar birey olma yolunda ilerleseler de, bu sınırları kendi başlarına belirleyebilecek olğunlukta değ il-dirler. Bu nedenle, kişilik ğelişimlerinin ilk do nem-lerini tamamlayana kadar onlara sınır ve kural ko-yan, çeşitli du zenlemelerle hayatlarını ğu venli hale ğetiren ebeveynlere ihtiyaç duyarlar. 
Anne babalar neden etkili ve kesin sınırlar ko-
yamıyor? Anababalar etkili ve kesin sınırlar koyamıyor, çu n-ku  çocuklarının sevğisini kaybedeceklerinden veya onların mutsuz olacağ ından korkuyor. Çocuklar da anababanın bu korkusunu hisseder ve sınırlarla karşılaştıklarında ‘siz beni hiç sevmiyorsunuz, hiç-bir dediğ imi yapmıyorsunuz, başkalarının anne babası izin veriyor, sen ko tu  annesin babasın’’ ğibi cu mleler kurarak, anne babanın kendisini suçlu hissetmesini ve pazarlıklarla ğeri adım atmasını sağ lar. 

Çocuklara hangi konularda ne gibi kuralar koy-
malıyız? Bu sorunun tek bir cevabı olamaz, çu nku  her aile için kurallar farklıdır. Zaten anne baba ğerçekten ğerekli olduğ una inanmadığ ı bir kuralı koyarsa bunu sonu-na kadar uyğulayamaz. Bunun için çocuğ unuza ne kural koyarsanız koyun o nceden du şu nu n, ğerçekten ğerekli olduğ una inanın ve kararlı olun ğeri adım atmayın. 
Anne babanın koyduğu kurallarda tutarlılığı ne-
den önemlidir? Anne baba çocuğ un uyğun olmayan bir isteğ ine bir-kaç kez ‘’hayır’’ dedikten sonra pes edip ‘’evet’’ diyor ve izin veriyorsa, çocuk israr etmenin işe yaradığ ını o ğ renecektir. Hayır dediğ imizde çocuk mızmızlandı-ğ ında, bağ ırıp çağ ırdığ ında, kendine veya çevreye zarar verdiğ inde, pazarlık edip bir daha yapmayaca-ğ ına so z verdirip, pes edip ğeri adım atarsak, çocuğ u bu olumsuz davranışları için fark etmeden o du llen-dirmiş ve bu olumsuz davranışların pekişmesine neden oluruz. Bundan sonra çocuk her hayır dediğ i-miz davranışta daha o nce işine yarayan bu yo ntem-leri deneyecektir. Bazen de anne baba çok yorğun olduğ u ve çocukla uğ raşacak enerjisi yoksa sorun çıkmasın diye bazen kuraların bozulmasına izin verir. O zellikle de misa-firlikte, sokakta, alışverişte, çevrede başkaları varsa, anne baba başkalarının yanında rezil olmamak adı-na, daha o nceden hayır dedikleri şeylere izin verebi-lirler. Çocuklar bu durumu çok ku çu kken bile ço zer ve başkalarını yanın da daha da tutturur. Eğ er çocu-ğ umuzun koyduğ umuz kurallara uymasını istiyor-sak, konulan kuralların laf olsun diye değ il, ğerçek-ten çocuğ un yararı için ğerekli olup olmadığ ına ina-nılarak konulması ve ortama şartlara bizim ruh hali-mize ğo re değ işmemesi ğereklidir. 
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